
به مناسبت هفته کودک صورت گرفت

 قصه خوانی معصومه ابتکار
 برای کودکان کار

شهروند| معصومه ابتکار همزمان با هفته کودک، 
با حضور در انجمن حمایت از کودکان کار در خیابان 

مولوی تهران برای کودکان کار قصه خواند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با بازخوانی 
داس��تان حضرت نوح و رفتارهای انسانی که منجر 
به فرمان خدا به نوح برای س��اخت کشتی و نجات 
حیوانات و انس��ان های مومن ش��د، گفت:  »جنگ، 
نامهربانی انس��ان ها با یکدیگر، حیوانات و طبیعت، 
غرور و خودخواهی انس��ان ها و س��رپیچی از فرمان 

خداوند منجر به قهر خدا و عذاب برای کافران شد.« 
معاون رئیس جمه��وری در ادامه با تعریف فرمان 
خداون��د به ن��وح برای ج��دا کردن یه جف��ت )نر و 
ماده( از هر حیوان برای س��وار شدن بر کشتی نوح، 
از کودکان خواس��ت تا حیواناتی که می شناسند را 
نام ببرند:  »آن حیوانات در کنار انس��ان های مومن 
س��وار بر کش��تی از طوفان گذر کردند تا م��ا امروز 
همچنان از موهبت های الهی بهره ببریم، اما امروز به 
واسطه رفتارهای اشتباه ما از جمله شکار و تخریب 
زیستگاه، بس��یاری از حیوانات را از دست داده ایم و 
برخی نیز در خطر قرار دارن��د.« ابتکار گفت: »یکی 
از مهم ترین وظایف کودکان این اس��ت که مراقب 
آب، درخت، کوه، حیوانات باش��ند و از بزرگترهای 
خ��ود ه��م بخواهند ک��ه مراقب محیط زیس��ت و 
طبیعت باشند و آن را حفظ کنند.« رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست پس از معرفی محیط بانی که 
همراهش بود، گف��ت:  »محیط بانان؛ پلیس محیط 
زیست، آب، خاک و حیوانات هستند و مانع آسیب 
به حیوانات و محیط زیس��ت می ش��وند.« او با طرح 
این س��وال که می دانید محیط زیست چیست، به 
شرح محیط زیست برای کودکان پرداخت و از آنان 
خواست تا دوست و یار محیط زیست کشور باشند. 
مدیر اداره محیط زیس��ت ش��هر تهران، تعدادی از 
فعالان محیط زیست و مدیرعامل انجمن یوزپلنگ 
ایرانی، ابتکار را در این مراسم همراهی کردند.ابتکار 
در ادامه این مراس��م، در جمع اعضای هیأت مدیره 
انجم��ن حمایت از ک��ودکان کار گفت: »بی ش��ک 
س��ازمان های مردم نهاد بهتر از مس��ئولان دولتی 
می توانن��د در این ح��وزه فعالیت کنن��د و به رفع 
چالش ها و کاهش فاصله ه��ای اجتماعی بپردازند. 
البته لازمه ای��ن کار، ایجاد فضایی ام��ن بدون نگاه 
امنیتی ب��ه تلاش های فعالان اجتماع��ی و مدنی و 
برخورداری آنها از حمایت های دولتی در زمینه های 
مختلف است که خوشبختانه دولت تدبیر و امید در 

همین راستا تلاش می کند.«
 معاون رئیس جمهوری ادامه داد : »اخیرا لایحه ای 
از س��وی دول��ت درخصوص تقویت س��ازمان های 
مردم نهاد درحال تنظیم است که امیدواریم هرچه 
زودت��ر این لایحه به تصویب برس��د تا س��من ها از 
پش��توانه و جایگاه قانونی محکمی برخوردار شوند. 
کودکان، اعتیاد، محیط زیس��ت و ط��لاق ازجمله 
مهم ترین حوزه های اجتماعی است که سازمان های 
م��ردم نه��اد می توانن��د در بهبود وض��ع و کاهش 
آسیب های آن موثر باشند.« معاون رئیس جمهوری، 
نقش کودکان در حفظ محیط زیست ایران را کلیدی 
دانس��ت:  »کودکان می توانند آم��وزگار بزرگترها و 
پدران و مادران خود باش��ند و از آنه��ا بخواهند در 
کاهش آلودگی هوا، تولید زباله، حفظ و حراست از 

تنوع زیستی و جانوری کشور کوشا باشند.« 

اثر پروانه ای در افزایش جمعیت
رفتارهایی مانند تسهیل شرایط ازدواج فرزندان، 
کمترخواه��ی در اج��اره دادن ام��لاک، کمک به 
تقویت و گسترش سیس��تم آموزشی، حفظ منابع 
طبیعی، انجام امور خیریه، ایجاد تفاهم بین زوجین 
و...  می بینی��د، کمترین تلاش خیرخواهانه ش��ما 
می تواند اثر پروانه ای خود را بگذارد.  نوسان کوچک 
آغازینی که می تواند نوس��انات و تغییرات عمده ای 
در رفتار یک سیس��تم به وجود آورد، همان طور که 
بال زدن یک پروانه در اتمسفر اهواز می تواند منجر 
به گردباد در تهران شود. اگر پروانه پر نزند، منحنی 
سیس��تم تغییرات زیادی پیدا می کند...  احتمالا از 
خود می پرسید که این اثر چه ارتباطی با پشتیبانی 

از افزایش جمعیت دارد؟
نس��ل جوان امروز اگ��ر دل نگران آین��ده خود و 
فرزندانش نباشد، اگر بداند که راه های جدیدی برای 
زندگی بهتر در آینده به رویش گشوده می شود، اگر 
بداند که ما همه حامی او هستیم، به راحتی در چرخه 
تکاملی خود جای می گیرد.  کوچکترین تلاش ما، 
اثرات جدی و مناسبی خواهد داشت. ترویج فرهنگ 
خیرخواهانه از اصولی است که آینده ساز است.  همه 
چیز می توان��د از دادن یک آجر برای س��اخت اتاق 
یک مدرس��ه یا بیمارس��تان یا...  آغاز ش��ود.  از یک 
دستگیری ساده، از یک وقت گذاشتن ابتدایی، از یک 
کار داوطلبانه!جامعه پیر شده ایران را به یاد بیاورید.  
سرنوشت بدی است.  یاد دغدغه های بشری در کتاب 
»عامه پسند« بوکفسکی می افتم آن جا که می نویسد:  
حالا این جا بودم.  نشسته بودم و به صدای باران گوش 
می کردم.  اگر همی��ن الان می مردم در هیچ کجای 
دنیا حتی یک قطره اشک هم برایم ریخته نمی شد.  
نه این که دلم چنی��ن بخواهد ولی خیلی غیرعادی 
بود. آدمی فلک زده با چه حد می تواند تنها شود؟ ولی 
دنیای بیرون پر از بی مصرف های پیر و تنبلی مثل من 
بودند. نشسته بودند و به صدای باران گوش می دادند 
و فکر می کردند چه بر س��ر زندگی ش��ان آمد.  این 
درست زمانی است که می فهمی پیر شده ای، وقتی 
که می نشینی و در شگفتی که همه چیز کجا رفت...  

رئیس جمعیت هلال احمر استان مرکزی: 

استان مرکزی، امداد هوایی ندارد
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شهروند| اراک یکی از کلانشهرهای صنعتی ایران 
است که سال هاست نبض بخشی از بزرگترین صنایع 
کشور در آن جا می زند. شهری که از یک سو با آلودگی 
هوا دس��ت به گریبان اس��ت و از س��وی دیگر شهری 
مهاجرپذیر است با تنوع فرهنگ ها. مرتضی سلیمی، 
رئیس جمعیت هلال احمر اس��تان مرکزی در همین 
شهر پاسخگوی پرسش های »شهروند« بود. از او درباره 
شرایط کنونی جمعیت در این استان و زیرساخت ها و 

نیازهایش پرسیدیم.
آقای س�لیمی، ش�هر اراک یکی از اس�تان های 
بزرگ و در عین حال اس�تان معین ش�هر تهران 
است، زیرساخت ها و امکانات موجود هلال احمر 
در این اس�تان تا چه اندازه روزآمد اس�ت و در چه 

بخش هایی کمبود وجود دارد؟
جمعیت هلال احمر در اس��تان مرکزی، جمعیت 
پویایی اس��ت. از نظ��ر تجهیزات و زیرس��اخت ها هم 
در ش��رایط خوبی ق��رار داریم و کمب��ودی نداریم. در 
هلال احمر اس��تان مرکزی، یک پایگاه امداد جاده ای 
و 11 ش��عبه داریم و در همه شهرستان هایمان به جز 
یک شعبه که شعبه شازند باش��د دارای انبار امدادی 
هست. سعی کردیم استاندارد اقلام امدادی را برای همه 
شعب رعایت کنیم. پایگاه جاده ای ما جزو پایگاه هایی 
فع��ال و موث��ر در ح��وادث و به وی��ژه برف گرفتگی و 
یخ زدگی جاده ها در زمستان هاست. در ماه های اخیر 
پنج  هزار متر انبار در شهرستان های دلیجان، محلات 
و تفرش افتتاح کردیم. تقویت ناوگان ترابری به تعداد 
55 دس��تگاه )آمبولانس، خودرو کمک دار لیفتراک، 
موتورس��یکلت و...( با هدف پاسخگویی مطلوب تر به 
سوانح و حوادث احتمالی از دیگر اقداماتی بوده که در 

یک سال گذشته انجام شده است.
احداث س��اختمان پایگاه امداد و نج��ات جاده ای 
دلیجان و همچنین سه راهی آوه در ساوه را در دستور 
کار داشتیم که به پایان رسید و فعالیت های دیگری که 
براساس آن حالا می توانیم بگوییم از نظر استانداردها 
در وضع خوبی هستیم. 3 هزار مرکز اداری در یک سال 
گذشته افتتاح شده است. شازند، تفرش و آشتیان جزو 
آنها بوده اس��ت. مرکز اداری اراک را در دست ساخت 

داریم.
در حوزه امداد و نجات چه کردید؟ 

در حوزه امداد و نجات زیرساخت ها را تقویت کردیم. 
حدود 12 هزار نفر را در ماه های اخیر در حوزه جوانان، 

داوطلبان و امداد ساماندهی کردیم. 
بخش�ی از فعالیت ه�ای جمعی�ت هلال احمر در 
استان ها، فعالیت های آموزشی است. در این زمینه 
در اس�تان مرکزی چه کرده اید و ظرفیت آموزش 

چه تعداد نیرو وجود دارد؟
از نظر آموزش��ی هلال احمر اس��تان مرکزی وضع 
خوبی دارد و حتی نس��بت به بس��یاری از اس��تان ها 
جلوتر هستیم. بخش عمده فعالیت های آموزشی ما 
در مجتمع بزرگی که در س��اوه داریم دنبال می شود. 
این مجتمع دوره های آموزش کشوری را اجرا می کند 
و سالانه 5 هزار نفر از کل کشور می آیند و آن جا آموزش 
می بینن��د. داخل ش��هر اراک یعنی در س��ازمان هم 
یک مرکز علم��ی و کاربری داریم. این مرکز درس��ال 
90 با 5 رش��ته امداد س��وانح، حرفه اي امداد سوانح، 
آتش نش��اني)گرایش نجات(، امداد و نجات ش��هري 
و ایمني و بهداش��ت واحد صنف��ي در مقطع کارداني 
فعالیتش را آغاز کرد اما این مرکز در س��ال 92 با اخذ 
مجوز کارشناسي در رش��ته هاي مدیریت فرماندهي 
عملی��ات در حری��ق و ح��وادث، مدیری��ت عملیات 
امداد و نج��ات و مدیریت امداد س��واح طبیعي حوزه 
فعالیت هایش را گسترش داد و درحال حاضر با ظرفیت 

پذیرش 620 دانشجو فعالیت مي کند.
در چه رشته هایی دانشجو می پذیرید؟

در 4 رش��ته آتش نش��انی، امداد و نجات، عملیات 
و مدیریت بحران هر س��ال دانش��جو می گیریم. این 

دانشجویان همه از بیرون پذیرش می شوند و بعدها اگر 
نیاز به استخدام داشته باشیم می توانیم از آنها استفاده 

کنیم. 
در حوزه بهداشت و درمان چه کرده اید؟

فیزیوتراپی ما جزو سه فیزیوتراپی برتر کشور است. 
ارزیابی ای که وزارت بهداش��ت به صورت ش��ش ماهه 
انجام می دهد مس��تنداتش هس��ت. در طرح تحول 
اقدامات بسیار خوبی انجام شده است، همه نیروهایی 
که ما باید آم��وزش می دادیم. پنج کمیته تش��کیل 
دادیم. از حوزه شوراهای اجرایی که نیروهای داوطلب 
ما هس��تند، اس��تفاده کردیم و همچنی��ن جمعی از 
کارشناسان بیرون مجموعه را به کار گرفتیم. در حوزه 
بهداش��ت و درمان بخش��ی از فعالیت های ما به ارایه 
خدمات دارویي به خصوص در بحث شیمي درماني و 
داروهاي کمیاب و تک نسخه اي اختصاص یافت. علاوه 
بر این بیمارستانی صحرایی را در دلیجان با همکاری 
س��تاد بحران راه اندازی کردیم. تجهیزات فیزیوتراپی 
اس��تان را به روز کردیم و الان جزو سه استان برتر در 

فیزیوتراپي در کشور هستیم.
الان در اراک مهم ترین حوزه فعالیت های جمعیت 
در چه زمینه ای است، یعنی نیروها بیشتر درگیر 

انجام چه ماموریت هایی هستند؟
یکی از مهم ترین مشکلات ما برف گیر بودن بخشی 
از محورهای استان مرکزی است که در فصل های پاییز 
و زمس��تان راه در آنها مسدود می ش��ود و بخش قابل 
توجهی از ت��وان هلال احمر هم صرف ام��داد و نجات 
جاده ای می ش��ود. زمان هایی بوده که ما تا 1200 نفر 
مس��افر درراه مانده را اس��کان دادیم. از ابتدای پاییز تا 
انتهای زمستان 10 پایگاه امداد جاده ای هلال احمر در 

استان مرکزی به طور مستمر آماده باش هستند.
با توجه به شرایط جاده ها و مش�کلاتی که اشاره 
کردید ب�ه چن�د اقامت�گاه جدید برای اس�کان 

مسافرانی که در راه می مانند، نیاز دارید؟
به ایجاد اقامتگاه های جدید نی��ازی نداریم. الان دو 
پایگاه داریم که همین دو پاس��خگوی نیاز استان در 
مواقع مختلف بحران هس��تند. محور برف گیر استان 
مرکزی و جایی که ما اغلب آن جا عملیات امدادرسانی 
انجام می دهیم کلا 30 کیلومتر اس��ت. در عین حال 
وقتی حادثه ای رخ می دهد و جاده بس��ته می ش��ود، 
هلال احمر، مدارس و مساجد را هم در اختیار می گیرد 

و از این نظر نیازی به احداث اقامتگاه جدید نیست.

 ش�ما می گویید از نظر زیرس�اخت ها و تجهیزات
 به روز هستید، در چه حوزه ای هلال احمر استان 

مرکزی کمبود دارد؟
در استان مرکزی باید امداد هوایی را تقویت کنیم. 
البته داشتن بالگرد همیشه هم نمی تواند حُسن باشد 
چون وقتی بالگرد اس��ت همه س��ازمان ها و نهادهای 
دیگر هم از هلال احمر توقع دارند. البته اگر اس��تفاده 
آنها در برنامه های امدادی باشد ایرادی ندارد اما مشکل 
اینجاست که اغلب درخواس��ت ها برای استفاده های 
غیرامدادی اس��ت. می خواهند جای��ی بازدید بروند، 
می گویند بالگرد بدهید و ده ها درخواست مشابه دیگر. 
اما به هرحال اس��تان مرکزی هم باید از نظر تجهیزات 

هوایی تجهیز باشد. 
چه اقدام�ی در این زمینه کرده ای�د و بالگردهای 
امدادی هلال احمر کی به استان مرکزی می رسند؟

مقدمات کار تقریبا پیش رفته اس��ت و الان درحال 
تأمین زیرساخت ها هستیم. الان با استانداری توافق 
کرده ایم که آش��یانه بالگ��رد ام��دادی هلال احمر را 
 کنار فرودگاه اراک بس��ازند. قرار اس��ت این آشیانه در

 15 هکتار زمین ساخته شود. 
و در چه بازه زمانی؟

تا سه سال آینده این اتفاق می افتد.
وضع داوطلبان در جمعیت هلال احمر اراک چطور 
است و در جذب داوطلبان جدید چه فعالیت هایی 

انجام داده اید؟
نگاه ما به بحث داوطلبان نگاه کیفی اس��ت و دنبال 
کمی گرایی نیستیم که مثلا بگوییم از نظر تعداد آمار 
داوطلبمان چند هزار نفر بیشتر ش��ده است، به جای 
آن سعی در جذب داوطلبانی داریم که کیفی باشند. 
داوطلبان استان ما امسال حدود 25 هزار زمین رایگان 
در شهرها و روستاهای مختلف اراک را به هلال احمر 
واگذار کردند و این آمار کمی نیست. الان به طورکلی 

در استان مرکزی کمی بیش از 3 هزار داوطلب داریم.
آقای سلیمی، ماهیت فعالیت هلال احمر داوطلبانه 
اس�ت، در عین حال ش�رح وظایف و فعالیت های 
آن این جاذبه را دارد که این س�ازمان در س�طوح 
مختلف جامعه پای�گاه پیدا کند ام�ا واقعیت این 
است که به نظر می رسد برای اکثریت افراد جامعه، 
هلال احمر به عنوان سازمانی شناخته  شده که در 
بحران هایی مثل سیل و زلزله باید بیاید و مردم را 
نجات دهد و ابعاد دیگر فعالیت های این جمعیت 

برای مردم شناخته شده نیس�ت، برای تغییر این 
نگاه چه می توان کرد و شما چه کرده اید؟

اگر در مسیرمان با همان چهار هدف اصلی و 7 اصل 
شناخته شده هلال احمر کار کنیم، مردم به ما اعتماد 
می کنند و به سراغ ما می آیند اما اگر از نیروهایمان از 
انگیزه داوطلبی آنها استفاده ابزاری کردیم شک نکنید 

که اینها ریزش خواهند داشت. 
استفاده ابزاری یعنی چه؟

مثلا این که همایشی داریم نیروها را بیاوریم به آنها 
کاوری بدهیم که بپوشند و ازشان عکس بگیریم و بعد 
هم بگوییم بروند. این به شأن داوطلبان آسیب می زند 
و اعتماد آنها را مخدوش می کند. ما این کار را نکردیم 
و الان یکی از دلایلی که می توانیم از پتانسیل نیروی 
جوان اس��تفاده کنیم همین اس��ت که اعتماد آنها را 
پشت سر خودمان داریم. تا الان سعی مان این بوده که 
س��عی کردیم هر زمان که کاری بوده نیروها را دعوت 
کنیم و به کار بگیریم و نگاه تبلیغاتی و نمایشی به آنها 

نداشته  باشیم.
ج�دا از ای�ن موض�وع می�زان گرایش اف�راد به 

فعالیت های داوطلبانه چطور است؟
به ط��ور کلی الان نس��بت به 20 س��ال گذش��ته 

فعالیت های داوطلبانه کمتر شده است.
چرا؟

دغدغه ه��ای مردم تغییر کرده اس��ت، مش��کلات 
اقتصادی و دغدغه های زندگی روزمره موجب شده که 
میزان مشارکت مردم در فعالیت داوطلبانه کاهش یابد 
و این تاثیرش را بر فعالیت و میزان جذب داوطلبان در 
هلال احمر هم گذاشته است. من فکر می کنم بخشی 
از کار را بای��د از طری��ق آموزش در س��طوح پایین تر 
دنبال کنیم و پیش ببریم. ما طرحی را شروع کردیم. 
در همین راس��تا 50 هزار دانش آم��وز را آموزش امداد 
می دهیم. آموزش ها در مقطع دبیرستان برای ما موثر 
است چون فکر می کنیم نیروهای داوطلب جوانی که 
از این طریق به هلال احمر می پیوندند می توانند 3 تا 
4 سال با ما همراه باشند. بر همین اساس تفاهمنامه ای 
با آم��وزش و پرورش نوش��تیم که 50 نف��ر را آموزش 
دهیم. از این تعداد هم برای 5 هزار نفر آموزش تخصصی 
گذاشتیم. در میان داوطلبان بیش��ترین ورودی ما در 
حوزه امداد، جوانان و داوطلبان است و البته ما هم باید 
برای س��ازماندهی و نگهداری این افراد برنامه داشته 

باشیم.

 هجوم اره برقی ها بر تنه درختان پارک بهارستان 
جنت آباد ش��مالی ص��دای اهالی مح��ل را درآورده 
اس��ت. چندی پیش اعتراض اهالی محل نسبت به 
اقدام مالک این پارک- که متولی آن سازمان اوقاف 
است- مبنی بر قطع درختان، شهرداری منطقه پنج 
تهران را واداش��ت که در این زمین��ه مداخله و ورود 
پیدا کند. ماجرا از این جا آغاز ش��د که سازمان اوقاف 
با داش��تن س��ند مالکیت قصد قطع درختان کاج و 
توت این پارک را داشت. پارکی که در طرح تفصیلی 
شهرداری به عنوان فضای س��بز در نظر گرفته شده 
و 25 سال است که کاربری فضای س��بز دارد. بعد از 
اعتراض اهالی محل و پیگی��ری برخی از وکیل های 
انجمن وکلای حامی محیط زیس��ت، ش��هرداری 
منطقه وارد عمل شد و نسبت به ادعای سازمان اوقاف 
مبنی بر حق مالکیت این زمین به دادگاه شکایت کرد 
که دادگاه بدوی به دلیل درست بودن سند مالکیت 
سازمان اوقاف رأی به نفع عوامل این سازمان داد اما در 
یک اقدام غیرمنتظره ، مجوز قطع درختان به مالک 
این فضای سبز داده شد .این اقدام اعتراض شهرداری 
را برمی انگیزد. این رأی دادگاه باعث شد که در صبح 
زود یک روز کاری با حضور نی��روی انتظامی حدود 
100 اصله درخت کاج و توت از ارتفاع نیم متری زمین 
قطع شوند. در ادامه این اتفاق اهالی محل اعم از برخی 

خانواده ش��هدا با دادن نامه هایی به سازمان محیط 
زیست، شهرداری، شورای اسلامی شهر و رئیس قوه 
قضائیه، آیت الله لاریجانی سعی بر جلوگیری از روند 

تخریب پارک کردند.
رحمت الله حافظی رئیس کمیس��یون س��لامت 
 و محیط زیس��ت ش��ورای ش��هر تهران با اش��اره به 
اختلاف نظ��ر بی��ن ش��هرداری و س��ازمان اوقاف 
درخصوص حق قطع درختان، گفت:  طی جلس��ه 
و مذاکراتی که با نماینده س��ازمان اوقاف به نام آقای 
کریمی داش��تیم وی از عدم مداخله سازمان اوقاف 
در این ماجرا گفته و معتقد اس��ت که س��ازمان در 
این زمینه مداخله نکرده اس��ت و این قضیه مربوط 
به یک مالک خصوصی است که سند مالکیت دارد.  
در بررسی های بعدی روشن شد که مالک ملک که 
متولی آن سازمان اوقاف است از دادگاه  رأی می گیرد 
که درختان را قطع کند. این طور که به نظر می رسد 
سند ملک به وقفی بودن زمین به نام شخص حقیقی 
و با نظارت سازمان اوقاف و امور خیریه ذکر شده است. 
به گفته وکیل این پرونده، دع��وای حقوقی در مورد 
صحت و سقم سند مالکیت وجود ندارد و مشکل بر 
س��ر قانونی بودن یا نبودن صدور رأی قطع درختان 
است. این وکیل دادگستری درخصوص این پرونده به 
»شهروند« تصریح کرد: ساکنان محل مایل به طرح 

و اقامه دعوی در مرجع قضایی هس��تند، که با توجه 
به حق مکتسبه ای که در طول سالیان در بهره مندی 
از فضای س��بز داش��ته اند، به نظر نمی رسد ذینفع 
محسوب ش��وند و این پتانس��یل قانونی برای اهالی 
وجود دارد. وی در ادامه با بیان این که اصل 40 قانونی 
اساس��ی هم می تواند دراین باره مس��تند قرار گیرد، 
تأکید کرد: براس��اس این اصل هیچ کس نمی تواند 
اعمال حق خویش را وسیله اضرار به غیر یا تجاوز به 
منافع عمومی قرار دهد. در ضمن قانونی بودن حکم 
دادگاه هم باید مورد بررس��ی قرار گیرد. همین طور 
چنانچه هر یک از شهرداری یا اوقاف مرتکب اهمال 
و تقصیر شده باشند که باید بررسی شود، ساکنین و 
مجاورین از باب»تس��بیب« طرح ادعا خواهند کرد. 
همچنین شهرداری و چندی از حقوقدانان با رجوع 
به قوانین گسترش فضای سبز این اقدام را غیرقانونی 
دانسته و اعتقاد دارند که می توانند با شکایت از قاضی 
صادر کننده این رأی به دادگاه قضات جلوی تخریب 
بیشتر را بگیرند. در این خصوص رئیس کمیسیون 
سلامت محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر 
به »ش��هروند« گفت:  به استناد این که احکام مربوط 
به قطع درختان قوانین خاص خود را دارند، اعضای 
کمیسیون محیط زیست به این جمع بندی رسیدند 
که از قاضی صادر کننده رأی به دادگاه قضات شکایت 

کنند، البته این تصمیم به تأیید اعضای شورای شهر 
هم رسیده است. 

حافظی با بیان این که قاض��ی دادگاه اجازه صدور 
چنین حکمی را نداش��ته، تأکید کرد: چون در طرح 
تفصیلی شهرداری کاربری زمین فضای سبز تعریف 
شده، بنابراین شهرداری منطقه به هیچ عنوان نباید 
اجازه ساخت وس��از را در این منطق��ه بدهد و هیچ 
درختی نباید قطع ش��ود. این عضو شورای شهر در 
ادامه اظهار داشت:  براس��اس یک قانونی اگر اشجار 
زمین بدون مجوز قانونی قطع شود آن زمین مصادره 
می شود و به شهرداری واگذار می شود و این سازمان 
هم باید این زمین را به فضای سبز تبدیل کند تا مورد 
اس��تفاده عموم قرار گیرد. ظاهر قضیه هنوز روشن 
نیست به دلیل این که خود ش��هرداری منطقه پنج 
تهران منکر این اس��ت که این زمین به طور رسمی 
پارک اس��ت. ولی در طرح تفصیل��ی از آن به عنوان 
فضای س��بز یاد ش��ده و کاربری پارک دارد. به نظر 
می رسد به دلیل پافشاری برخی از وکلای این پرونده 
در جلس��ه ای با اس��تانداری پای این نهاد هم به این 
قضیه باز شد. به گفته این وکیل، استاندار تهران ضمن 
محکوم کردن تخریب فضای سبز قول داده است در 
این زمینه دخالت کند تا جلوی قطع درختان گرفته 

شود.

گزارش

ادامه از صفحه یک

گزارش

اجلاس بین المللی میراث ناملموس افتتاح شد

 چهار کشور در سال 2015 
به ثبت نوروز اضافه می شود

ش�هروند| اجلاس بین المللی میراث ناملموس 
در اصفهان با حضور نمایندگان فرهنگی 32 کشور 
درحال برگزاری است. مس��عود سلطانی فر، رئیس 
سازمان میراث فرهنگی کش��ور دیروز و در دومین 
روز از اجلاس بین المللی زن��ان و میراث ناملموس، 
پاسداری از میراث ناملموس را بدون توجه به میراث 
ملموس امکانپذیر ندانس��ت. به گ��زارش خبرنگار 
اعزامی »شهروند« به اصفهان، او در این اجلاس گفت:  
»میراث فرهنگی به عنوان متولی حفاظت از میراث 
ملموس و ناملموس برنامه های خاص��ی را در حوزه 
فرهنگ در دستور کار قرار داده که تثبیت جایگاه و 
شأن میراث ناملموس در برنامه ششم توسعه، ارتقای 
همکاری های فرا م��رزی در زمینه میراث ناملموس 
در کشورهای دیگر، برگزاری نشست های تخصصی 
منطقه ای، ارتقای سطح همکاری با آسیای غربی و 
مرکزی تحت نظ��ارت یونس��کو از اولویت های این 

سازمان به شمار می رود.« 
رئیس سازمان میراث فرهنگی ادامه داد: »ارتقای 
س��طح همکاری با ارگان های بین المللی، پیگیری 
پرونده نوروز و اضافه کردن 4 کش��ور به این پرونده 
در س��ال 2015، پیگیری تعهدات کشور در ارتباط 
با سازمان های متولی فرهنگی، ارسال گزارش های 
مربوطه و پیگیری اس��ناد گوناگون در سطح جهان 
و همچنین حضور فعال در نشست ها و کارگاه های 
میراث ناملم��وس ازجمله اهداف س��ازمان میراث 

فرهنگی محسوب می شود.« 
سلطانی فر با اشاره به این که ویژگی دیگر میراث 
فرهنگ��ی ناملم��وس در اصفهان توج��ه به نقش 
محوری زن��ان در انتق��ال، مدیریت و پاس��داری از 
می��راث ناملموس بوده اس��ت، گف��ت: »هموطنان 
من س��عی کرده اند تا به آن جا به نقش محوری زنان 
اهمیت دهند که یک روز کامل را ب��رای آن در نظر 
گرفته ان��د.« او به نقش میراث ناملم��وس در جوامع 
جهانی و افزایش همکاری های منطقه ای و بین المللی 
اش��اره کرد و گفت:  »11 سال از تأس��یس سازمان 
iccn می گذرد و در این س��ال ها س��ازمان جهانی 
میراث ناملموس با برگزاری گردهمایی ها، انتش��ار 
کتب و اطلاع رسانی گسترده پیشرفت چشمگیری 
داش��ته اس��ت، به گونه ای که افزایش آمار همکاری 
منطقه ای و بین المللی برای عضویت در این سازمان 
نش��ان از موفقیت و اقدامات موثر این سازمان دارد.« 
س��لطانی فر ادام��ه داد:  »اس��تقبال جامعه جهانی 
به میراث معن��وی و ناملموس و تربی��ت نیروهای 
متخصص ازجمله شاخصه هایی است که به اعتبار 
و برند یونس��کو می افزاید اما به این نکته باید توجه 
داشت که میراث ناملموس و ملموس همچون روح 

و کالبدی است که از یکدیگر جدا نیستند.« 
جش��نواره بین المللی میراث فرهنگی ناملموس 
)iccn( درحالی با حضور 32 کشور با هدف تقویت 
آیین ه��ا و آداب و رس��وم مردم محل��ی در اصفهان 
برگزار شد که امسال برای نخستین بار نقش زنان در 
پاسداری از میراث ناملموس جهان مورد توجه قرار 
گرفت. به همین دلیل هم ش��هیندخت مولاوردی، 
معاون رئیس جمه��وری در امور زنان و خانواده یکی 

دیگر از سخنرانان افتتاحیه این اجلاس بود. 
معاون رئیس جمه��وری در امور زن��ان و خانواده 
گفت:  »زنان علاوه بر این که احیاگران اصلی میراث 
فرهنگی ناملموس هستند؛ بلکه نقش بی بدیلی نیز 
در توسعه پایدار جهان برعهده دارند. دوستی، تقارب 
فرهنگ ها، گفت وگوی فرهنگ��ی، احترام به حقوق 
بشر، احترام به خرده فرهنگ ها با توجه به جایگاه و 
حقوق زنان و کودکان همواره در دستورالعمل های 

سازمان ملل متحد )یونسکو( بوده است.« 
مولاوردی ادام��ه داد: »جمهوری اس��لامی ایران 
به عن��وان عضوی قدیم��ی از س��ازمان ملل متحد 
صاحب فرهنگ و تمدنی ریش��ه دار بوده و در طول 
تاریخ بشریت به طور مس��تمر پایبند خود را به این 
رویه اصول��ی در اعتقاد و در عمل به اثبات رس��انده 
است. جمهوری اس��لامی ایران در حوزه فرهنگ با 
عضویت در تعدادی از کنوانس��یون های یونسکو و 
حضور فعال در نشس��ت ها، مجامع و کارگروه های 
بین المللی نقش اساسی خود را در همه زمینه ها ایفا 
کرده است، به طوری که می توان مشارکت موثر ایران 
را در عضویت و عمل به مفاد کنوانس��یون پاسداری 
از می��راث فرهنگی ناملموس مصوب س��ال 2003 
میلادی زیربنای تش��کیل این اجلاس و جشنواره 

دانست.« 
او ب��ا ابراز رضای��ت از قرارگیری اج��لاس زنان در 
ضمن برگزاری اجلاس بین المللی میراث فرهنگی 
ناملموس، گفت: »زنان در احیا، پاس��داری، ترویج و 
انتقال بین نسلی میراث فرهنگی ناملموس همواره 
نقش مح��وری در کل دنیا داش��ته اند، به طوری که 
می توان گفت بخش چشمگیری از تجلیات میراث 
فرهنگی ناملموس جهان اساس زنانه است و عمدتا 

در بستر خانواده شکل می گیرد.« 
»سقاییان نژاد« ش��هردار اصفهان نیز در افتتاحیه 
اجلاس میراث ناملموس با تأکید بر اهمیت توسعه 
پایدار در حف��ظ میراث ناملموس، یکسان س��ازی 

فرهنگ ها را از آفت های بزرگ جهان امروز دانست. 
سقاییان نژاد خطاب به اعضای  iccnو همچنین با  
در این اجلاس بیش از 30 کشور حضور دارند و قرار 
است در مجمع عمومی اجلاس که در 10 و 11 اکتبر 
در هتل عباسی برگزار می ش��ود پاسداری از میراث 
فرهنگی ناملموس در برنامه های شهری، راهکارهای 
ترغیب گردش��گری، میراث فرهنگ��ی ناملموس 
برای زندگی ش��هری و دیگر نقش میراث ناملموس 
برای حفظ هویت فرهنگی بررس��ی شود. اجلاس 
و همایش بین المللی ش��بکه همکاری بین شهری 
پاسداری از میراث فرهنگی ناملموس )ICCN(تا 

20 مهر امسال در اصفهان ادامه دارد.

 ماجرای  تخریب فضای سبز پارک بهارستان
 استاندار را هم وارد گود کرد
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